

United Nations  Nations Unies

HEADQUARTERS • SIEGE NEW YORK, NY 10017

TEL.: 1 (212) 963.1234 • FAX: 1 (212) 963.4879

Distr. RESTRICTED
PRS/2018/CRP.15

ORIGINAL: SPANISH

THIRD INTERNATIONAL DECADE FOR THE ERADICATION OF COLONIALISM

Pacific regional seminar on the implementation of the Third International Decade for the Eradication of Colonialism: towards the achievement of the Sustainable Development Goals in the Non-Self-Governing Territories: social, economic and environmental challenges

**Saint George's, Grenada
9 to 11 May 2018**

STATEMENT BY

**THE REPRESENTATIVE OF VENEZUELA (BOLIVARIAN
REPUBLIC OF)**

**ELEMENTOS DISCURSIVOS DE LA
REPÚBLICA BOLIVARIANA DE VENEZUELA**
**SEMINARIO “ACTIVIDADES DEL TERCER DECENIO INTERNACIONAL PARA
LA ELIMINACIÓN DEL COLONIALISMO: HACIA EL LOGRO DE LOS
OBJETIVOS DE DESARROLLO SOSTENIBLE EN LOS TERRITORIOS NO
AUTÓNOMOS: DESAFÍOS SOCIALES, ECONÓMICOS Y AMBIENTALES”**

SAINT GEORGE, GRENADA, 9, 10 y 11 DE MAYO DE 2018

Señor Presidente

La República Bolivariana de Venezuela se permite reiterar una vez más su profundo rechazo al colonialismo y a cualquier otra forma de ocupación y tutelaje sobre los pueblos. La independencia, soberanía y la autodeterminación de los pueblos cuyos territorios están ocupados bajo esa forma de dominación son derechos inalienables y, en tal sentido, las Naciones Unidas –que ha sido factor esencial en el apoyo a los procesos de liberación del colonialismo y en la independencia de naciones hermanas en África, Asia y el Caribe mediante la Resolución 1514 (XV) de 1960-, deben saldar la deuda moral que tiene con aquellos territorios y pueblos que hoy día padecen los rigores de obsoletos y opresivos sistemas coloniales.

En África, Europa, el Atlántico, el Caribe y el Pacífico languidecen diecisiete Territorios No Autónomos bajo el obsoleto dominio de las llamadas Potencias Administradoras, algunas de las cuales parecen tener la intención de incumplir su responsabilidad de administrar el proceso que conduzca a la autodeterminación e independencia de esos territorios. Estas potencias se dedican más bien a mantener el *statu quo* colonial de manera indefinida, mientras se aprovechan indiscriminadamente de los recursos naturales de los Territorios y persisten en modificar a su favor la composición demográfica, política, económica, social y cultural de dichos territorios y de sus pueblos.

Señor Presidente,

Los Estados miembros de las Naciones Unidas no podemos desamparar a los hermanos y hermanas que en distintas partes del mundo padecen el estigma de la ocupación colonial. Debemos extender nuestra solidaridad y llevar a cabo acciones concretas en apoyo a las aspiraciones de libertad e independencia de los pueblos oprimidos por el colonialismo. Venezuela, por ser cuna de libertad en su proceso de independencia hace más de doscientos años, es sensible y solidaria con los reclamos de libertad de todos aquellos pueblos a los que se les ha conculado su derecho inalienable a la vida independiente.

Por tales razones, en el final del Tercer Decenio Internacional para la Eliminación del Colonialismo (2011-2020), Venezuela exige a los países colonialistas que cesen en su violación de los principios de la Carta de las Naciones Unidas y de las resoluciones de la Asamblea General; que asuman su responsabilidad en la

garantía del derecho a la autodeterminación y en la concesión de la independencia a los Territorios No Autónomos bajo su control; y que pongan fin a las violaciones de los derechos humanos de los pueblos bajo ocupación acabando, de una vez y para siempre con el colonialismo.

Señor Presidente,

Los territorios no autónomos tienen retos importantes para planificar e implementar los Objetivos de la Agenda 2030 para el Desarrollo Sostenible (ODS), ya que por sus vulnerabilidades necesitan de una mayor cooperación y asistencia continua de los organismos especializados del sistema de las Naciones Unidas para superar los desafíos culturales, ambientales, demográficos, económicos y políticos que les permitan ejercer su derecho a la autodeterminación y a su independencia. Pero, tan importante como ese imperativo, es saber de qué modo las nuevas entidades políticas e independientes pueden afrontar los desafíos para impulsar su desarrollo y consolidar su soberanía.

Venezuela cree firmemente que no puede haber desarrollo sin cumplimiento de los ODS, y que éstos no pueden lograrse sin el ejercicio pleno de la soberanía y la independencia. Mientras existan territorios y pueblos sometidos a la dominación colonial, las Naciones Unidas estarán en deuda con el cumplimiento de los ODS y con la defensa del bienestar de los pueblos.

Por ello, se hace necesario insistir en el llamado a las potencias administradoras para que, de conformidad con el Capítulo XI de la Carta, incrementen sus esfuerzos en la adopción de medidas necesarias para que los Territorios puedan ejercer plenamente su derecho a la autodeterminación, teniendo presente su particular situación, caso por caso, de conformidad con todas las resoluciones adoptadas por la Asamblea General de la ONU.

Señor Presidente,

El pueblo hermano de Puerto Rico es víctima de un prolongado esquema de dominación colonial, que se ha intensificado en estos momentos con las recientemente creadas instituciones proconsulares que lo privan de cualquier atisbo de autonomía, y con un sistema administrativo y económico de opresión que le ha negado el disfrute de su derecho a la autodeterminación, y que al día de hoy ha sumido a la isla en una profunda crisis económica y social, que merma su capacidad actual y las perspectivas futuras de desarrollo.

Venezuela reivindica ante esta Comisión el derecho a la autodeterminación e independencia de Puerto Rico y nos solidarizamos con las legítimas aspiraciones de los borinqueños. Estados Unidos debe poner fin a la condición de tutelaje en que ha mantenido a la isla por más de un siglo. Esta cuestión debe ser examinada por la Asamblea General de las Naciones Unidas de manera amplia y en todos sus aspectos.

Señor Presidente,

Resulta indignante que aun continúe el despojo del territorio de la República Argentina por la ocupación de las Islas Malvinas, Georgias del Sur y Sándwich del Sur y los espacios marítimos circundantes, merced a prácticas colonialistas e imperiales por parte del Reino Unido en contravención del derecho internacional. Debemos estar claros en que ni la Resolución 2065 (XX), que define la Cuestión Malvinas en el marco de las Naciones Unidas, ni las Resoluciones de la Asamblea General o del Comité de Descolonización se han referido al principio de libre determinación. Las Naciones Unidas consideran la Cuestión Malvinas como una violación a la integridad territorial argentina y en consecuencia la libre determinación no es aplicable, al no existir en las islas un pueblo colonial sujeto a la subyugación extranjera. Este es un caso en que se involucra una disputa de soberanía entre dos Estados Miembros.

Instamos a las negociaciones directas entre los Gobiernos de ambas partes, con el propósito de encontrar una solución negociada y pacífica de la disputa de soberanía referida a esta Cuestión, de conformidad con el derecho internacional, incluyendo las resoluciones adoptadas por la Asamblea General de las Naciones Unidas.

Señor Presidente,

Venezuela reafirma una vez más en este espacio su profunda solidaridad y compromiso con la autodeterminación e independencia del pueblo del Sahara Occidental, cuya situación consideramos -al igual que lo hace las Naciones Unidas- un proceso de descolonización inconcluso y una violación flagrante al derecho internacional. Nos sumamos a las voces que en la Unión Africana reclaman la autodeterminación e independencia del pueblo saharaui en la última colonia en el continente africano.

Recordamos la plena vigencia de la resolución 34/37 del año 1979 que deplora el agravamiento de la situación como consecuencia de la ocupación del Sahara Occidental por Marruecos y le pide a este país participar en la dinámica de paz y poner fin a dicha ocupación, a la vez que señala al Frente Polisario como representante del pueblo del Sahara Occidental y recomienda su participación en la búsqueda de una solución política justa, duradera y definitiva a esta cuestión. Venezuela espera que se reactive pronto el proceso de negociaciones impulsado por la ONU para la celebración del referendo de autodeterminación que, en contravención a las resoluciones pertinentes de la Asamblea General y del Consejo de Seguridad, lleva más de un cuarto de siglo pendiente de su realización.

Por otra parte, expresamos nuestra preocupación por los intentos marroquíes de promover acciones de una supuesta "autonomía tutelada" en el Sahara Occidental, lo cual está fuera del Plan de Arreglo de 1991. La independencia no se negocia, es un derecho inalienable del pueblo saharaui. Condenamos igualmente,

los obstáculos que ha interpuesto el Gobierno de Marruecos a las aspiraciones saharauis de libertad, incluyendo acciones que han afectado directamente la labor mediadora de las Naciones Unidas y su Misión en el Sahara Occidental-MINURSO. Exhortamos al cumplimiento de las resoluciones de la Asamblea General.

Señor Presidente,

Finalmente, no podemos dejar de insistir con firmeza en la necesidad imperiosa de poner fin a la ocupación de Palestina y al proceso de colonización que en la práctica lleva adelante la potencia ocupante, Israel, en completa violación del derecho internacional. Israel debe devolver los territorios palestinos ocupados a su pueblo, para que coexistan dos Estados soberanos, la única vía posible para resolver esta tragedia provocada por la potencia ocupante.

Venezuela reitera su compromiso decidido con la causa de la descolonización y al respecto hace un llamado para impulsar y seguir trabajando en el seno de esta Comisión y del Comité Especial de Descolonización para luchar decididamente a favor de la libre determinación, la independencia, la soberanía y la integridad territorial de todos los pueblos del mundo, pilares de la coexistencia fraterna y de la paz respetuosa entre las naciones.

Muchas gracias.

**DISCURSIVE ELEMENTS
OF THE BOLIVARIAN REPUBLIC OF VENEZUELA**
**SEMINAR "ACTIVITIES OF THE THIRD INTERNATIONAL DECADE FOR THE ELIMINATION OF
COLONIALISM: TOWARDS THE ACHIEVEMENT OF THE OBJECTIVES OF SUSTAINABLE
DEVELOPMENT IN NON-SELF-GOVERNING TERRITORIES: SOCIAL, ECONOMIC AND
ENVIRONMENTAL CHALLENGES"**

SAINT GEORGE, GRENADA MAY 9, 10 and 11, 2018

Mr. President,

The Bolivarian Republic of Venezuela allows itself to reiterate once again its profound rejection of colonialism and any other form of occupation and tutelage over peoples. The independence, sovereignty and self-determination of the peoples whose territories are occupied under this form of domination are inalienable rights and, in this sense, the United Nations - which has been an essential factor in supporting the liberation processes of colonialism and in the independence of sister nations in Africa, Asia and the Caribbean through Resolution 1514 (XV) of 1960 - must pay the moral debt it has with those territories and peoples that today suffer the rigors of obsolete and oppressive colonial systems.

In Africa, Europe, the Atlantic, the Caribbean and the Pacific seventeen Non-Self-Governing Territories languish under the obsolete domination of the so-called Administering Powers, some of which seem to intend to breach their responsibility to administer the process leading to self-determination and independence of those territories. These powers are more committed to maintaining the colonial status quo indefinitely, while taking advantage indiscriminately of the natural resources of the Territories and persisting in modifying in their favor the demographic, political, economic, social and cultural composition of those territories and its people.

Mr. President,

The Member States of the United Nations can not abandon the brothers and sisters who in different parts of the world suffer the stigma of colonial occupation. We must extend our solidarity and carry out concrete actions in support of the aspirations of freedom and independence of the peoples oppressed by colonialism. Venezuela, being the cradle of freedom in its independence process more than two hundred years ago, is sensitive and supportive of the demands for freedom of all those peoples whose inalienable right to independent life has been violated.

For these reasons, at the end of the Third International Decade for the Elimination of Colonialism (2011-2020), Venezuela demands that the colonialist countries cease their violation of the principles of the Charter of the United Nations and the resolutions of the General Assembly; that they assume their responsibility in the guarantee of the right to self-determination and in the granting of independence to the Non-Self-Governing Territories under their control; and that they put an end to the violations of the human rights of the peoples under occupation, ending once and for all with colonialism.

Mr. President,

The Non-Self-Governing Territories have major challenges in planning and implementing the 2030 Agenda for Sustainable Development (SDG) Objectives, since their vulnerabilities require greater cooperation and continued assistance from the specialized agencies of the United Nations system to overcome the cultural, environmental, demographic, economic and political challenges that allow them to exercise their right to self-determination and independence. But, as important as that imperative, is knowing how new political and independent entities can face the challenges to boost their development and consolidate their sovereignty.

Venezuela firmly believes that there can be no development without compliance with the SDGs, and that these cannot be achieved without the full exercise of sovereignty and independence. As long as there are territories and peoples subject to colonial domination, the United Nations will be indebted to the fulfillment of the SDGs and to the defense of the well-being of the peoples.

Therefore, it is necessary to insist on the call to the administering powers so that, in accordance with Chapter XI of the Charter, they increase their efforts in adopting the necessary measures so that the Territories can fully exercise their right to self-determination, taking present its particular situation, case by case, in accordance with all resolutions adopted by the UN General Assembly.

Mr. President,

The people brother of Puerto Rico is the victim of a prolonged colonial domination scheme, which has intensified at this time with the recently created proconsular institutions that deprive it of any hint of autonomy, and with an administrative and economic system of oppression that has denied the enjoyment of their right to self-determination, and that today has plunged the island into a deep economic and social crisis, which diminishes its current capacity and future development prospects.

Venezuela vindicates before this Commission the right to self-determination and independence of Puerto Rico and we stand in solidarity with the legitimate aspirations of the Puerto Ricans. The United States must put an end to the condition of tutelage in which it has maintained the island for more than a century. This question must be examined by the General Assembly of the United Nations in a broad manner and in all its aspects.

Mr. President,

It turns out to be outrageous that even continues the dispossession of the territory of the Republic of Argentina for the occupation of the Malvinas Islands, Georgia of the South and Sandwich of the South and the marine surrounding spaces, favor to colonialist and imperial practices by the United Kingdom in breach of the international law. We must be clear that neither Resolution 2065 (XX), which defines the Malvinas Question in the

framework of the United Nations, nor the Resolutions of the General Assembly or the Decolonization Committee have referred to the principle of self-determination. The United Nations considers the Malvinas Matters as a violation of the territorial integrity of Argentina and consequently self-determination is not applicable, since does not exist in the islands a colonial people subject to foreign subjugation. This is a case involving a sovereignty dispute between two Member States.

We urge direct negotiations between the governments of both parties, with the purpose of finding a negotiated and peaceful solution to the sovereignty dispute referred to this Matter, in accordance with international law, including the resolutions adopted by the General Assembly of the Nations United.

Mr. President,

Venezuela once again reaffirms in this space its profound solidarity and commitment to the self-determination and independence of the people of Western Sahara, whose situation we consider -as the United Nations does- a process of inconclusive decolonization and a flagrant violation of international law. We join the voices that in the African Union demand the self-determination and independence of the Saharawi people in the last colony on the African continent.

We recall the full validity of resolution 34/37 of 1979, which deplores the aggravation of the situation as a result of the occupation of Western Sahara by Morocco and asks this country to participate in the dynamics of peace and put an end to this occupation, simultaneously that it indicates to Polisario Front as representative of the people of Western Sahara and recommends its participation in the search for a just, lasting and definitive political solution to this issue. Venezuela hopes that the process of negotiations promoted by the UN for the holding of the referendum on self-determination will be reactivated soon, which, in contravention of the relevant resolutions of the General Assembly and the Security Council, has been pending for more than a quarter of a century.

On the other hand, we express our concern about the Moroccan attempts to promote actions of an alleged "supervised autonomy" in Western Sahara, which is outside the 1991 Arrangement Plan. Independence is not negotiated, it is an inalienable right of the Saharawi people. We also condemn the obstacles that the Government of Morocco has presented to the Sahrawi aspirations for freedom, including actions that have directly affected the mediating work of the United Nations and its Mission in Western Sahara-MINURSO. We call for compliance with the resolutions of the General Assembly.

Mr. President,

Finally, we cannot fail to insist firmly on the imperative need to put an end to the occupation of Palestine and the process of colonization that in practice is carried out by the occupying power, Israel, in complete violation of international law. Israel must return

the occupied Palestinian territories to its people, so that two sovereign States coexist, the only possible way to resolve this tragedy caused by the occupying power.

Venezuela reiterates its determined commitment to the cause of decolonization and, in this regard, calls for and continues to work within this Commission and the Special Committee on Decolonization to fight decisively in favor of self-determination, independence, sovereignty and the territorial integrity of all the peoples of the world, pillars of fraternal coexistence and respectful peace among nations.

Thank you very much.